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 ظرفیت نیروگاه های حرارتی کشور 
به ۷۳ هزار مگاوات رسید

معاون توسعه طرح های شرکت برق حرارتی 
با اشاره به اتصال واحد گازی نیروگاه فولاد 
بوتیا به شبکه برق کشــور، گفت: ظرفیت 
نیروگاه های حرارتی کشور به مرز ۷۳ هزار 

مگاوات رسیده است. 
»محمد رمضانی« با بیــان اینکه تاکنون ۶۰۴ واحد 
تولید برق حرارتی در ۱۳۴ نیروگاه کشــور احداث شده 
است، افزود: تعداد واحدهای حرارتی تحت مالکیت بخش 

خصوصی و صنایع بزرگ با افتتاح پروژه نیروگاه بوتیا به ۳۹۶ واحد و ظرفیت نیروگاه های حرارتی 
تحت مالکیت بخش خصوصی از مرز ۴۹ هزار مگاوات عبور کرده است.

وی با بیان اینکه ۶۸ درصد از مجموع ظرفیت تولید برق حرارتی در اختیار بخش خصوصی 
است، ادامه داد: در حال حاضر ظرفیت نیروگاه های کشور اعم از حرارتی، برق آبی، تجدیدپذیر، 
دیزلی، مقیاس کوچک و اتمی به حدود ۹۰ هزار مگاوات رســیده که ۸۱ درصد از این ظرفیت 
مربوط به نیروگاه های حرارتی اســت. معاون توســعه طرح های شرکت برق حرارتی، گفت 
هم اکنون واحدهای سیکل ترکیبی با ظرفیت ۳۴ هزار و ۵۳۹ مگاوات، واحدهای گازی با ظرفیت 
۲۲ هزار و ۵۵۸ مگاوات و نیروگاه های بخاری با ظرفیت ۱۵ هزار و ۸۲۹ مگاوات، نیروگاه های 

حرارتی کشور را تشکیل می دهند.

 ۸۱۵ میلیارد ریال پروژه آبرسانی 
در شهرک های صنعتی سمنان اجرا می شود

مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی سمنان گفت: در راستای کاهش 
مشکلات آبرسانی به واحد های صنعتی اســتان ۸۱۵ میلیارد ریال پروژه 

آبرسانی برای شهرک های صنعتی استان انجام می شود.
محمد رضا باقری در گفتگو با بازار، با بیان اینکه آبرسانی یکی از مشکلات واحدهای صنعتی 
استان سمنان است که خوشبختانه توانسته ایم در یک سال اخیر اقدامات خوبی در این زمینه 
صورت دهیم، ابراز کرد: هشت پروژه به ارزش ۸۱۵ میلیارد ریال در حوزه آب به منظور رفع کمبود 
منابع آبی در شهرک ها و نواحی صنعتی این استان در حال اجرا است.وی افزود: یکی از برنامه های 
اولویت دار شرکت، پروژه آبرسانی و تأمین آب پایدار برای واحدهای تولیدی مستقر در شهرک ها 

و نواحی صنعتی استان است که به صورت جدی پیگیری می شود.
اجرای مدول دوم تصفیه خانه شهرک صنعتی شاهرود

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان سمنان با بیان اینکه اجرای مخزن پساب ۱۰ هزار 
مترمکعبی و قطعه اول خط پساب به طول هشت کیلومتر در منطقه ویژه اقتصادی سمنان در 
دست اجرا است، گفت: اجرای مدول دوم تصفیه خانه شهرک صنعتی شاهرود از دیگر پروژه های 
عمرانی حوزه آب در شرکت شهرک های صنعتی استان سمنان است.باقری با بیان اینکه فاز 
ارتقای کیفی تصفیه خانه شهرک صنعتی سمنان تا پایان سال جاری تکمیل می شود، ابراز کرد: 
خط لوله آب برای انتقال آب تامین شده به شهرک صنعتی دامغان به طول دو کیلومتر در راستای 
حمایت از تولید اجرا می شود.وی افزود: خط دوم تصفیه خانه فاضلاب شهرک صنعتی ایوانکی  و 
لایروبی مسیر و بازگشایی مجدد خطوط تصفیه خانه و ایستگاه پمپاژ تصفیه خانه شهرک صنعتی 

گرمسار از دیگر پروژه های عمرانی حوزه آب این شرکت است.

پوتین در حال بررسی گزینه کاهش تولید نفت است
رئیس جمهور روسیه طی اظهاراتی اعلام کرد این کشور به عنوان یکی از 
اقدامات خود در واکنش به تصمیم کشورهای غربی برای تعیین سقف قیمت 

نفت، در حال بررسی گزینه کاهش تولید است.
به گزارش اقتصادآنلاین، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه روز جمعه در گفتگو با خبرنگاران 
اعلام کرد این کشور به عنوان یکی از اقدامات در واکنش به تصمیم کشورهای غربی برای تعیین 

سقف قیمت نفت، در حال بررسی گزینه کاهش تولید است.
رئیس جمهور روســیه گفت: در مورد واکنش ما، من قبلًا در مورد آن صحبت کرده ام - ما 
به سادگی به کشورهایی که چنین تصمیماتی می گیرند )نفت( نمی فروشیم. در صورت لزوم 
بــه احتمال کاهش تولید فکر خواهیم کرد.پوتین افزود: ما با اوپک پلاس در مورد یک هدف 

تولید شناخته شده توافق داریم... اگر به آن نیاز داشته باشیم، به چیز دیگری فکر خواهیم کرد.
به گفته وی، روسیه اکنون در حال بررسی گزینه های مختلفی برای پاسخگویی است که نسخه 
نهایی به زودی در فرمان ریاست جمهوری تنظیم خواهد شد.پوتین گفت: ما در مورد آن فکر 
می کنیم. هنوز هیچ تصمیمی وجود ندارد. اقدامات مشخصی در فرمان ریاست جمهوری که در 
چند روز آینده صادر خواهد شد، تعیین خواهد شد.دیمیتری پسکوف، سخنگوی ریاست جمهوری 
روسیه روز جمعه طی اظهاراتی اعلام کرد که این کشور به زودی پاسخی به محدودیت قیمتی 
اعمال شده برای نفت خود آماده خواهد کرد. وی گفت: ما نزدیک تر می شویم. به محض اینکه 
کارشناسان کار خود را به پایان برسانند، همه چیز به اطلاع عموم خواهد رسید.آنتون سیلوانوف، 
وزیر دارایی روسیه، پیشتر گفته بود که برای وزارت دارایی روسیه خیلی زود است که تأثیر این 
سقف قیمت بر بودجه را ارزیابی کند اما روسیه در حال آماده سازی اقدامات تلافی جویانه است.

سیلوانوف گفت: خیلی زود است که در مورد تأثیر آن بر بودجه صحبت کنیم. ما اکنون در حال 
آماده سازی اقدامات متقابل و تلافی جویانه در مورد نحوه واکنش شرکت های ما به سقف قیمت 

هستیم.وی تأکید کرد: اینگونه اقدامات در آینده نزدیک اعلام خواهد شد.

دلایل ناترازی
ادامه از صفحه یک

مصرف بــالای گاز در بخش صنعت و مصارف خانگی بیش از اســتاندارد جهانی در کنار 
عدم توسعه زیرساخت ظرف ســال های اخیر، دو عامل اصلی ناترازی گازی در کشور است و 
بسیاری از کارشناسان دلیل آن را نرخ پایین نهاده انرژی در کشور و بی   توجهی به مصرف از سوی 
مشترکان خانگی و صنعتی عنوان می کنند؛ مساله ای که در صحت آن تردید زیادی وجود دارد. 
اگرچه میزان مصرف گاز در بخش خانگی و صنعتی بالاتر از استاندارد جهانی است؛ اما لزوما 
صنایع و مردم مقصر این قضیه نیستند و بخش قابل توجهی از مصرف بالا به تجهیزات مورد 

استفاده در کشور و شرایط احداث منازل و حتی واحدهای صنعتی بازمی گردد.
در این شرایط، بهینه   سازی مصرف    انرژی و توسعه این صنعت به استفاده از ابزارهای نوین مالی 
مرسوم دنیا نیاز دارد، به نحوی که از سویی سرمایه گذاری در این حوزه برای بخش خصوصی 
جذاب شود و از سوی دیگر امکان به   روزرسانی تجهیزات برای مصرف کننده مهیا باشد. برای 
بررسی بهتر دلایل ناترازی گازی در کشور و راه   حل   های عبور از آن گفت   وگویی با مدیرعامل 
بورس انرژی انجام شد.بیش از ۷۰ درصد انرژی کشور به وسیله گاز تامین می شود و از سوی 
دیگر روند شدت مصرف انرژی بیشتر از میانگین شدت مصرف انرژی در سطح جهانی است. 
این روند نیز با رشــد اقتصادی همخوانی ندارد. در حوزه تامین امنیت انرژی کشــور تراز بین 
عرضه و تقاضای گاز طبیعی یکی از مولفه های کلیدی به شمار می رود که امروز در مجلس 
مورد بحث قرار گرفته است. در بحث تولید گاز بیش از ۷۵ درصد تولید گاز خام از میدان پارس 
جنوبی و نزدیک به ۲۰ درصد آن از میادین مستقل گازی و پنج درصد آن در میادین مستقل 

صورت می گیرد.
علی رغم اینکه در برنامه ششم توسعه مقرر شده بود روزانه معادل یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
متر مکعب تولید گاز خام داشته باشیم اکنون تولید روزانه ما ۸۵۰ میلیون متر مکعب است. عدم 
سرمایه گذاری در توسعه میادین گازی سبب این عقب ماندگی در تحقق برنامه ششم شده است. 
در حوزه مصارف حدود ۳۳ درصد از مصارف گازی، در حوزه نیروگاه ها و بیش از ۲۶ درصد در 
بخش خانگی و مابقی آن در حوزه سایر صنایع به مصرف می رسد.در فصل تابستان پیک مصرف 
در بخش خانگی ۱۶۰ تا ۱۷۰ میلیون متر مکعب می باشد اما در فصل زمستان این رقم به ۶۰۰ 
تا ۷۰۰ میلیون متر مکعب می رسد یعنی چهار برابر مصرف در فصل گرم سال از سوی دیگر 
بیش از ۸۳ درصد سوخت مورد نیاز نیروگاه ها از گاز تامین می شود. در حالیکه در سطح جهان 
تنها ۲۳ درصد سوخت نیروگاه ها از گاز تامین می گردد. در بخش خانگی شاهد رشد ۶ درصدی 
مصرف گاز هســتیم و در حوزه صنایع سالانه پنج درصد و در بخش نیروگاهی ۶ درصد رشد 
مصرف گاز داریم. رشد شدت مصرف انرژی نسبت به نرم جهانی آن نیز بیش از دو برابر است.با 
توجه به عرضه و تولید گاز ما در فصل سرد سال حدود ۲۰۰ میلیون متر مکعب ناترازی در حوزه 
گاز داریم. در شروع به کار دولت سیزدهم ما در تامین سوخت مورد نیاز نیروگاه ها با چالش هایی 
مواجه بودیم که با لطف پروردگار و همت نمایندگان مرتفع شد. ناترازی مصرف گاز ۲۴۰ میلیون 
متر مکعب در فصل سرد سال بود و تعرفه مشترکان پرمصرف نیز از سال ۹۴ تغییری نکرده بود. 

از همان روزهای آغازین اقدامات قابل توجهی انجام شد.

اخبار کوتاه 
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وزیر نفت با اشاره به تصویب تعرفه تازه مشترکان 
پر مصرف گاز طی روز چهارشنبه )۱۶ آذرماه( در 
هیئت دولــت، اظهار کرد: این تصمیم کلیدی می 
تواند به ما در مدیریت مصرف در فصل سرما کمک 

کند. 
جواد اوجی در همایش مدیران ارشد صنعت نفت با اشاره به 
بررسی و ممیزی همه پروژه های موجود در صنعت نفت طی 
روزهای آغازین دولت سیزدهم با همکاری معاونت برنامه ریزی 
وزارت نفت، تصریح کرد: با توجه به بررسی ها طی هشت سال 
آینده در چهار شرکت اصلی برای تکمیل پروژه ها به ۲۴۰ میلیارد 

دلار سرمایه گذاری نیاز است.
وی بــا تأکید بر اینکه در ۱۶ ماه اخیر من و همکارانم تلاش 
کردیم از حداکثر توان سرمایه داخلی برای تأمین منابع مالی 
صنعت نفت اســتفاده کنیم، اظهار کرد: تا بــه امروز بیش از 
۲۰ میلیارد دلار قرارداد و ۸۰ میلیارد دلار تفاهم نامه با شرکت های 
داخلی و خارجی سرمایه گذار و بانک ها همچون مشارکت نامه 

توسعه یکپارچه میدان مشترک آزادگان امضا شده است.
وزیر نفت ضمن اشــاره به وجود ۴۸ پروژه نیمه تمام در چهار 
شــرکت اصلی وزارت نفت به ارزش ۱۳ میلیارد دلار و تأکید 
بر اینکه اطلاع رسانی از تسریع در ساخت پروژه های نیمه تمام 
صنعت نفت کشور می تواند میان مردم امیدآفرین باشد، گفت: بر 
اساس اولویت بندی تلاش می شود هر چه زودتر این طرح ها به 

مرحله بهره برداری برسند.
اوجی با اشاره به فعالیت های جدی در حوزه دیپلماسی انرژی 
به ویژه حوزه گاز در روزهای نخست آغاز به کار دولت سیزدهم، 
افزود: خوشبختانه با رایزنی های پرشمار توانستیم یخ های موجود 
در روابط با کشورهای همسایه به ویژه ترکمنستان را آب کنیم؛ 
با برنامه ریزی های انجام شده موفق شدیم در همان ماه های 
نخست ســوآپ گاز آغاز شود؛ ضمن آنکه تاکنون توانسته ایم 
نیمی از بدهکاری گازی سنگین به ترکمنستان به یادگار مانده از 

دولت گذشته را پرداخت کنیم. 
وی با اشاره به دستاوردها در زمینه بازاریابی و فروش نفت در 
امور بین الملل شرکت ملی نفت ایران و معاونت امور بین الملل و 
بازرگانی وزارت نفت، گفت: الحمدالله در ۱۶ ماه اخیر توانسته ایم 
به اندازه بشکه های صادرشده نفت پولش را دریافت کنیم، به 
لطف خدا در این مدت از نظر حجمی و ارزشی در صادرات نفت 

خام و فرآورده های نفتی افزایش داشته ایم.
وی ضمن تسلیت چهلمین روز شهادت تعدادی از هموطنان 
در حادثه تروریستی مقبره شاهچراغ شیراز و درگذشت رستم 

قاسمی، وزیر پیشین نفت و راه وشهرسازی، گفت: ایشان حتی در 
زمانی که مسئولیت وزارت راه وشهرسازی را در دولت سیزدهم 
به عهده داشتند باتوجه به شرایط بیماری همچنان پیگیر کارهای 
مربوط به حوزه مسئولیتشان بودند، خداوند روح ایشان را قرین 

رحمت کند.
وی با اشاره به گزارش عملکردی که مدیران در این همایش 
ارائه کردند و با تشکر همه از معاونان، مدیران و کارکنان صنعت 
نفت، اظهار کرد: به لطف خداوند در ۱۶ ماه گذشته دستاوردهای 
مطلوبی را در صنعت نفت داشتیم و امیدوارم که پرونده درخشانی 

را از خود در صنعت نفت به جای گذاریم.
وزیر نفت با بیان اینکه دشــمن همواره تلاش می کند کمر 
اقتصاد دولت ایران را بشــکند با اشاره به وقوع حادثه  آبان ماه 
۱۴۰۰ و اختلال در شبکه توزیع سوخت، تصریح کرد: در شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران و با کمک همه 

کارکنان صنعت نفت توانستیم این مشکل را حل کنیم.
اوجی با اشــاره به دغدغه دولت برای تأمین پایدار ســوخت 
زمستانی، گفت: با برگزاری نشست های پرشمار تلاش کردیم 

این دغدغه را نیز برطرف کنیم.
وزیر نفت با بیان اینکه صنعت نفت هیچگاه مانند امروز در 
شرایط سخت تحریم نبوده اســت، گفت: حتی در زمانی که 
ترامپ صنعت نفت ایران را تحریم کرد تعدادی از شرکت های 
اروپایی با ایران همکاری می کردند، اما اکنون با شدیدترین و 

سخت ترین تحریم ها روبه رو هستیم و حتی زمانی که دولت 
سیزدهم را تحویل گرفتیم براساس مکاتباتی که در دولت قبل 
انجام شده بود، پیش بینی افت شدید فروش نفت نیز مطرح بود.
وی افزود: در روزهای پایانی دولت دوازدهم بعضی مشتریان 
همیشگی هم روی نفت فوق سنگین مالیات گذاشتند که باعث 
شد به محض آغاز به کار دولت سیزدهم شاهد کاهش روزانه 
قابل ملاحظه ای در فروش نفت فوق سنگین باشیم بنابراین 

وصول درآمدهای ارزی ما به پایین ترین حد خود رسیده بود.
وزیر نفت با اشاره به افزایش صادرات گاز طی پارسال گفت: در 
بخش صادرات گاز طی هشت ماه امسال نسبت به مدت مشابه 

پارسال شاهد افزایش ۱۵ درصدی بودیم.
وزیر نفــت از افزایش قابل ملاحظــه درآمدهای حاصل از 
صادرات نفت، میعانات، گاز طبیعی و محصولات پتروشیمی در 

سال جاری نسبت به سال ۱۴۰۰ خبر داد.
وزیر نفت مهمترین دغدغه امروز صنعت نفت را ناترازی تولید 
و تقاضای گاز در فصل سرما اعلام کرد و گفت: با وجود همه 
چالش ها و مشــکلات نباید اجازه دهیم که در بحث پایداری 
امنیت انرژی و ســوخت زمســتانی نیروگاه ها و صنایع برای 
مردم مشکلی به وجود بیاید، از این رو در شرایط کنونی رسالت 

سنگینی بر دوش من و شما در بخش تولید و توزیع قرار دارد.
اوجی با اشاره به تصویب تعرفه تازه مشترکان پر مصرف گاز 
طی روز چهارشنبه )۱۶ آذرماه( در هیئت دولت، اظهار کرد: این 

تصمیم کلیدی مــی تواند به ما در مدیریت مصرف در فصل 
سرما کمک کند.

وی محورهای اصلی کاری کنونی مدیران وزارت نفت را شامل 
تامین منابع درآمدی کشور، مدیریت ناترازی تولید و تقاضا در 
بخش گاز، توجه به نیروی انسانی، توسعه زنجیره ارزش افزوده 
و جلوگیری از خام فروشی و تداوم سرمایه گذاری در میدان های 
نفت و گاز برای جلوگیری از افت تولید دانست و افزود: اگر در 
این صنعت سرمایه گذاری تداوم نداشته باشد در آینده باید شاهد 

واردات گاز و فرآورده های نفتی به کشور باشیم.
وزیر نفت با تأکید بر اینکه اجرای پروژه های مسئولیت اجتماعی 
برای صنعت نفت آثار معنوی، فرهنگی و اجتماعی زیادی در 
برخواهد داشت، اظهار کرد: حدود ۱۴ هزار میلیارد تومان در این 
زمینه طی دوران فعالیت دولت سیزدهم پروژه تعریف شده است.
اوجی به ناملایمات و نامهربانی ها در حوزه منابع انســانی در 
دولت گذشته هم اشاره کرد و گفت: خوشبختانه در ۱۶ ماهه اخیر 
اقدام های زیادی برای بهبود معیشت، رفاه و حقوق و دستمزد در 
این حوزه انجام شده است، امروز وضع سرمایه های انسانی در 
صنعت نفت در مقایسه با گذشته بهتر شده است، گرچه در این 

زمینه هرچه تلاش کنیم کم است.
وی با تأکید بر اینکه در دولت گذشته سرمایه انسانی صنعت 
نفت را رها کرده بودند، تصریح کرد: با جلوگیری از نقل و انتقال 
نیروها، ندادن رتبه ها و سمت های ســازمانی، برگزار نکردن 
آزمون های اســتخدامی و فریرز کردن سمت های سازمانی، 
ســرمایه انسانی صنعت نفت را بی انگیزه کرده بودند؛ با لطف 
خداوند و همه مدیران صنعت نفت خوشــبختانه هم اکنون با 
مجموعه اقدام های انجام شده رضایت مندی زیادی میان نیروی 

انسانی صنعت نفت ایجاد شده است.
وزیر نفت با بیان اینکه بنده تعصب و حمیت زیادی نسبت به 
سرمایه انسانی صنعت نفت دارم و در همه جا از حق همکاران 
خود دفاع کرده ام، تأکید کرد: برای روشــن کردن ذهن های 
مدیران دیگر سازمان ها و نهادهای دولتی درباره زحمات سرمایه 
انسانی صنعت نفت ما نیاز به کمک مدیران ارشد صنعت نفت 
داریم، زیرا مدیران در استان های کشور با بسیاری از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی و مسئولان دولتی در ارتباط هستند و 
می توانند گوشه ای از تلاش سرمایه انسانی صنعت نفت را برای 
آنان بازگو کنند.اوجی ابراز امیدواری کرد هفته آینده با توجه به 
مذاکرات با سازمان ها و نهادهای ذی ربط مسئله مالیات کارکنان 

صنعت نفت حل شود.
وی با تأکید بر اینکه مدیران صنعت نفت باید دغدغه تأمین 

سوخت زمســتانی را داشته باشــند، گفت: امروز با توجه به 
ناترازی تولید و تقاضای گاز ناچار به استفاده از سوخت مایع در 
نیروگاه های خارج از بافت شهری هستیم، مدیران استانی باید با 
مدیریت سبد سوخت در استان خود به پایداری امنیت انرژی در 

کشور و استان خود کمک کنند.
وزیر نفت اظهار کرد: وزارت نفت طی ۱۶ ماهه اخیر کارنامه 
خوبی را از خود به جای گذاشته است، بنده به شخصه از همه 
مدیران صنعت نفت راضی هســتم امــا گاهی گزارش هایی 
از افزایش کاغذبــازی اداری در مجموعه صنعت نفت درباره 
گرفتن بعضی از مجوزها داده می شود، از این رو از شما مدیران 
صنعت می خواهم با سرکشی و نظارت نامحسوس و منظم از 
زیرمجموعه های خود خدمات به مردم را افزایش دهید؛ فردای 
قیامــت هر یک از ما بابت خدمت نکردن به این مردم باید در 
درگاه الهی پاسخگو باشیم، آن هم مردمی که بیش از ۲۵۰ هزار 

شهید برای انقلاب اسلامی داده اند.
اوجی با اشــاره به مجموعه اقدام ها در حوزه دانش و فناوری 
صنعت نفت طی ۱۶ ماهه اخیر در دولت سیزدهم، گفت: طی 
مدت یاد شده تعداد شرکت های دانش بنیان این صنعت از ۱۵۰ 
شرکت به بیش از ۵۰۰ شرکت رسیده است، امروز ما باید با ایجاد 
میدان کار به نخبگان کشور فرصت کار در صنعت نفت را بدهیم؛ 
به نظر می رسد برای ارتباط بیشتر بدنه نخبه کشور با این صنعت 
ایجاد نشست های منظم با شرکت ها دانش بنیان و نخبگان با 

شرکت های تابعه صنعت نفت کشور ضروری است.
وی با تشکر از صندوق بازنشستگی صنعت نفت و مدیرانش 
برای مجموعه اقدام هایشــان در بخش ســرمایه گذاری در 
پروژه های صنعت نفت، افزود: این اقدام ها به لطف خدا پشت 
این صندوق و کارکنان صنعت نفت را گرم کرده اســت، این 
صندوق ســالانه بیش از ۹ هزار میلیــارد تومان پرداختی به 

بازنشستگان صنعت نفت دارد.
وزیر نفت همچنین به فعالیت های دانش بنیان در زمینه ساخت 
تأسیسات سرچاهی با فشار بالا، تولید کاتالیست و صادرات آن 
به روسیه و ایجاد زنجیره ارزش گوگرد در پالایشگاه خانگیران 
و پالایشــگاه های منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس، گفت: 
دستاوردهای در این زمینه به همت کارکنان پرتلاش صنعت 
نفت بوده اســت.اوجی در پایان بر ایجاد امید و انگیزه در میان 
مردم، استفاده از نیروهای متعهد و متخصص، پیگیری و رصد 
پروژه های نیمه تمام، تعامل موثر با نماینگان مجلس شورای 
اسلامی، جلب رضایت مندی مردم، جسارت و ریسک پذیری در 

اقدام ها ازسوی مدیران ارشد صنعت نفت تأکید کرد.

وزیر نفت عنوان کرد :

کمک به مدیریت مصرف با تصویب تعرفه تازه مشترکان پر مصرف گاز 

آذربایجان  نماینــدگان  مجمع  رئیس 
شرقی از فاینانس ۵۰۰ میلیون یورویی 

برای انتقال آب ارس به تبریز خبر داد.
مهدی اسماعیلی اظهار کرد: دهم آذرماه سالروز 
شهادت آیت الله سید حسن مدرس است که آن روز 

را به عنوان روز مجلس نامیده اند.
وی در تشریح عملکرد مجلس یازدهم، گفت: از 
جمله رموز پیروزی انقلاب اسلامی، ایمان، حضور 
پررنــگ مردم در صحنه هــای انقلاب و رهبری 

بی نظیر حضرت امام رحمت الله بود.
اسماعیلی ادامه داد: مجمع نمایندگان استان و یا به 

صراحت می توان گفت که کل نمایندگان مجلس که به عنوان مغز متفکر برنامه ریزی کشور هستند، دغدغه 
رسیدن نظام به آرمان ها و حمایت از محرومان و دست گرفتن از آنها را دارند؛ به عبارت دیگر قانون های بسیار 

خوبی در این خصوص نوشته شده است.
وی توضیح داد: در حال حاضر اولویت کشور و مد نظر رهبری، اقتصاد است؛ مجلس نیز رویکرد مهم خود 

را اقتصاد و سر و سامان دادن به اقتصاد ناپایدار است.
رئیس مجمع نمایندگان استان به چند مصوبه مهم مجلس یازدهم در خصوص اقتصاد کشور اشاره کرد: 
سروسامان دادن به قوانین کهنه از جمله قانون صدور مجوز کسب و کار که منجر به قطع دست رانت خواران 
و از بین رفتن امضاهای طلایی شد، تصویب قانون جهش مسکن و تصویب ۴ میلیون مسکن در چهار سال، 
تصویب مالیات سنگین برای افرادی که بازار مسکن را خراب کرده بودند، اختصاص ۱۹ هزار میلیارد تومان 
برای محرومیت زدایی در سال گذشته و افزایش ۵ هزار میلیاردی این بودجه در سال جاری، تصویب جایگاه 
رتبه بندی معلمان بعد از ۱۲ سال تعلیق، ساماندهی صنعت خودرو متناسب با درخواست ها و ایمنی جهانی از 

جمله قوانین مصوب شده در مجلس یازدهم است.
وی بــا بیــان اینکه ما از تولید داخلی حمایت می کنیم ولی تولیدکنندگان را مکلف به تولید در ســطح 
اســتانداردهای جهانی کرده ایم، افزود: البته با واردات محدود می خواهیم تا با مونتاژ از روی این خودروها، 

خودروهای ایمنی و مناسب در سطح جهانی تولید کنیم.
نماینده مردم میانه در مجلس شورای اسلامی در خصوص مسائل استان مجمع نمایندگان استان گفت: 
مجمع نمایندگان استان متشکل از ۱۹ نماینده است که چندین موضوع مهم استانی را احصا و پیگیری 

می کنند که از آنها می توان به موضوع آب آشامیدنی اشاره کرد.

 فاینانس 500 میلیون یورویی
 برای انتقال آب ارس به تبریز

صف هــای طولانی راننــدگان برای بنزیــن زدن در ونزوئلا با تکــرار اختلالات در 
پالایشگاه های شرکت نفتی دولتی PDVSA و عدم واردات دیزل و بنزین، بازگشتند. 

در ســال ۲۰۲۰ و مجددا در سال ۲۰۲۱، رانندگان برای بنزین زدن، مجبور بودند چند روز منتظر بمانند و 
کشاورزان ونزوئلایی به دلیل کمبود دیزل، کار را متوقف کردند. این کمبود اوایل امسال با واردات نفت ایران 

که تولید پالایشگاهی را تقویت کرده بود، برطرف شده بود.
به گفته کارکنان ونزوئلایی، اما شبکه پالایشگاهی ونزوئلا دوباره به دلیل مشکلات واحدهای تبدیل که 
فعالیت آنها، برای تولید سوخت موتوری ضروری هستند، با بخشی از ظرفیتشان فعالیت می کنند که به ایجاد 

دور جدیدی از کمبود سوخت منجر شده است.
رامون بلانکو ۳۲ ساله که روز بعد در جایگاه سوخت دیگری بنزین زد، به رویترز گفت: وقتی بعدازظهر رسیدم، 
بیش از ۱۰۰ خودرو قبل از من در صف بودند و درســت بعد از نیمه شب، بنزین جایگاه سوخت تمام شد. 
امیدوارم به روزهای وحشتناکی که باید روزها در صف می ماندیم، برنگردیم. کمبود سوخت هنوز به کاراکاس، 
پایتخت ونزوئلا نرسیده و در منطقه مرکزی این کشور شدیدتر بوده است. اما صف های بنزین در ایالت فالکون 

که خانه بزرگترین پالایشگاههای نفت PDVSA است، دوباره شکل گرفته اند.
در بسیاری از جایگاه های سوخت، صدها موتورسوار هر روز صبح می چرخند تا شاید فرصتی برای بنزین زدن 

پیدا کنند. بعضی از رانندگان می گویند نگران قیمت دلاری بنزینی هستند که موجود خواهد شد.
واحد کراکر کاتالیزوری فعال در پالایشگاه آموای به ظرفیت ۶۴۵ هزار بشکه در روز در ایالت فالکون، از هفته 
گذشته از کار افتاده است. این سومین اختلال این پالایشگاه از ژوییه به دلیل قطع برق و تعمیرات برنامه ریزی 

نشده بوده است. این واحد امسال، در مجموع ۲۳ روز غیرفعال بوده است.
به دلیل وضعیت آموای که بخشــی از مجتمع پالایش پاراگواناست، شرکت PDVSA تلاش زیادی 
برای راه اندازی مجدد واحد کرکینگ پالایشگاه کاردون که در طول سال تا هفته گذشته، غیرفعال بوده، 

انجام داده است.
کارکنان شرکت نیکو )شرکت دولتی بازرگانی نفت ایران، سرگرم تعمیرات بوده و تلاش می کنند پالایشگاه 

ال پالیتو به ظرفیت ۱۴۶ هزار بشکه در روز را مجددا راه اندازی کنند.
ایران امسال میلیون ها بشکه نفت برای تامین خوراک پالایشگاه ال پالیتو و سایر پالایشگاه های ونزوئلایی 
فراهم کرده و شرکت PDVSA در سیستم خوراک تاسیسات خود، تغییراتی داده است تا در بحبوحه عدم 

وجود گریدهای سبک تر برای تولید سوخت موتوری، فعالیتشان حفظ شود.
بر اساس گزارش رویترز، اما پس از سه مورد خاموشی برق و دو آتش سوزی جزئی که امسال در مجتمع 
پاراگوانا روی داد، برق بی ثبات بوده است. در ال پالیتو، یک آتش سوزی و یک قطعی برق بر فعالیت ها در 

ماه های اخیر، تاثیر گذاشته است.

 بازگشت صف های طولانی بنزین
 در ونزوئلا

مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره 
به اقدام های انجام شده در پارس جنوبی 
و دیگر میدان ها برای افزایش تولید گاز 
طبیعی در کشور گفت: طرح توسعه فاز 
۱۱ پارس جنوبی بهمن ماه امسال پس از 

۲ دهه به مدار تولید می آید.
آقای محسن خجسته مهر در آیین پایانی ششمین 
جشنواره تلویزیونی مستند در منطقه عسلویه که با 
حضور پیمان جبلی، رئیس سازمان صداوسیما و پس 
 B ۱۱ از بازدید از دکل حفاری مستقر در موقعیت
برگزار شد، با اشاره به اینکه صنعت نفت پیشران 

اقتصاد کشور است، گفت: آنچه در منطقه پارس جنوبی مشاهده می کنیم حاصل سرمایه گذاری ۸۵ میلیارد 
دلاری طی دو دهه اســت و این از افتخار های جمهوری اسلامی ایران است.وی از برداشت روزانه بیش از 
۷۰۰ میلیون مترمکعب گاز از پارس جنوبی خبر داد و افزود: بیش از ۷۰ درصد گاز کشور از این میدان مشترک 
برداشت می شود.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با استناد به بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی که تولید، 
جهاد اســت، تصریح کرد: اکنون ۲۷ میلیارد دلار پروژه در بخش بالادســت منطقه پارس جنوبی در حال 
اجراست.آقای خجسته مهر صیانت از ذخایر گازی را مأموریتی مهم دانست و گفت: ما در شرکت ملی نفت 
ایران وظیفه مهم تولید را به عهده داریم و مردم نیز در صیانت از ذخایر گازی نقش مهم و ویژه ای در مسیر 
مصرف بهینه و صرفه جویی دارند.وی با اشاره به یک اقدام جهادی و مهم در طرح توسعه فاز ۱۱، گفت: این 
فاز سال ها بلاتکلیف مانده بود و در هشت سال گذشته نیز هیچگونه اقدامی در آن انجام نشده است؛ قرارداد 
با یک شرکت خارجی در گذشته نیز به علت تحریم ها به نتیجه خاصی منتهی نشد و آن شرکت نیز از قرارداد 
کناره گیری کرد.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: در دولت سیزدهم اقدام های فوری در این بخش 
آغاز شد و اکنون حفاری چهار حلقه چاه گاز آن تکمیل شده است.آقای خجسته مهر با اشاره به اینکه ۲ ردیف 
پالایشگاه گازی فاز ۱۴ پارس جنوبی به مرحله شیرین سازی رسیده است، تصریح کرد: توسعه میدان مشترک 
بلال که در ادامه میدان گازی پارس جنوبی قرار دارد نیز آغاز شده است.وی ادامه داد: یکی از سکو های گازی 
میدان پارس جنوبی که از سال ۹۴ معطل مانده و تولید آن متوقف شده بود، کار ترمیم چاه های آن توسط 
قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا آغاز شده است.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با اشاره به آغاز عملیات اجرایی 
توسعه میدان گازی پارس شمالی، بیان کرد: با توسعه میدان کیش و توسعه ۱۳ میدان گازی در بخش خشکی 

و دیگر میدان های پرشمار در سال های آینده ۵۰۰ میلیون مترمکعب به تولید گاز کشور افزوده می شود.

 طرح توسعه فاز 11 پارس جنوبی 
پس از دو دهه در مدار تولید قرار می گیرد 

روایت استاندار کرمان از پروژه های اشتغالزای آماده افتتاح اما فاقد برق و آب
استاندار کرمان که اظهارداشت معطلی پروژه های اشتغالزا به 
هیچ عنوان پذیرفته نیست ضمن توصیه به مدیران که پیشرفت 
کار آنها را به صورت میدانی رصد و بررسی کنند گفت: به طور 
مثال برخی طرح ها آماده افتتاح هستند اما آب و برق ندارند که 

باید مشکل را حل کرد. 
محمدمهدی فداکار روز شنبه در سومین نشست ستاد اقتصاد مقاومتی استان 
کرمان افزود: پروژه ها در حوزه دستگاهی به صورت میدانی در منطقه بررسی و 
رصد شوند زیرا بخشی از این طرح ها با دستگاه های زیرساختی همچون آب، گاز 
و برق دچار چالش می شوند و وجود چالش غیرطبیعی نیست اما باید با فوریت 

پیگیری و حل و فصل شوند تا پروژه ای بر زمین نماند.
وی تاکید کرد: اکنون پروژه هایی در استان کرمان وجود دارند که آماده افتتاح 
شده اند اما برق و آب ندارند؛ خودم شخصا این طرح ها را پیگیری می کنم اما 

مدیران بدانند که اجرای پروژه های اشتغالزا بزرگترین کار ماست.
استاندار کرمان خطاب به مدیران استان تاکید کرد: کار اصلی ما و دستگاه های 
اجرایی پیگیری اجرای پروژه هایی است که اشتغال مردم فراهم می کند و نباید 

بگذاریــد این کار مردم معطل بماند.به گفته وی عمده اعتبارات دولتی طی ۶ 
ماهه دوم سال ابلاغ می شود بنابراین جذب این اعتبارات از سوی مدیران باید با 

سرعت پیگیری و رصد شود.
استاندار کرمان همچنین با تاکید بر ضرورت جذب اعتبارات ردیف های خاص 
یادآور شد: گاهی یک روز تاخیر اعتباراتی از استان را از بین می برد که ضرورت 

دارد مدیران با چنگ و دندان از اجرای پروژه ها دفاع کنند.
نماینده عالی دولت در استان کرمان در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
غیبت برخی مدیران و حضور نمایندگان دستگاه ها در این جلسه گفت: افراد 
مطلع دستگاه ها در نشست ها حضور یابند؛ اشکال ندارد رییس دستگاهی در 
نشست نباشد اما فردی مطلع و ثابت معرفی شود زیرا در جریان مسائل نبودن در 

شأن مدیران، نمایندگان آنان و این جلسه نیست.
وی تصریح کرد: کسی که از طرح های اقتصاد مقاومتی دستگاه خود مطلع 

نیست، ضرورتی ندارد در این نشست حضور داشته باشد.

به گزارش ایرنا جعفر رودری رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
کرمان نیز در این نشســت با قدردانی از مدیران اســتان که تمامی مصوبات 
نشست قبل را پیگیری کرده اند گفت: بازدیدها از طرح های اقتصاد مقاومتی 
استان کرمان به صورت مستمر انجام گرفته و مشکلات این طرح ها به صورت 
میدانی احصا شده است.در بخشی از نشست رضا حافظی سرپرست اداره کل راه 
و شهرسازی استان کرمان نیز از پیشرفت فیزیکی بالای ۷۰ درصد طرح های 
اقتصاد مقاومتی این دستگاه خبر داد و گفت: عملیات اجرایی پروژه های کرمان - 

رابرُ و جیرفت - بافت - سیرجان تا پایان سال جاری به اتمام می رسند.
همچنین در این جلسه اعلام شد که طرح پلاسما زیرمجموعه علوم پزشکی 
و نیز و طرح حفاظت و احیای تالاب جازموریان امسال به علت کمبود اعتبار 
پیشرفت فیزیکی نداشتند.آنطور که رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان 
کرمان در این جلسه اعلام کرد بیشتر طرح های اقتصاد مقاومتی استان تا پایان 

آبان ماه امسال طبق برنامه پیشرفت اجرایی داشته اند.

صرفه جویی اروپا در مصرف گاز کاهش یافت
با آغاز نخستین موج ســرما در اروپا که زمستان واقعی را به 
این منطقه آورد، عزم کشورهای این منطقه برای صرفه جویی 
در مصرف گاز همزمان با تلاش برای قطع وابستگی به انرژی 

روسیه، به محک گذاشته می شود. 
 ENTSOG محاسبات رویترز که بر مبنای آمار فدراسیون اپراتورهای شبکه
مربوط به ۱۴ کشور و رگولاتور شبکه ملی آلمان بوده است، کشورهای اروپایی 
مصرف گاز طبیعی را در نوامبر نسبت به میانگین سال ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۱ برای 

همین ماه، ۲۴ درصد کاهش دادند.
با وجود یکسان نبودن کاهش مصرف در این کشورها، این کاهش در مقایسه 
با کاهش ۲۹ درصدی مصرف در اکتبر، کمتر بوده اســت اما بیشتر از کاهش 
۱۵ درصدی مصرف گاز طبیعی در زمســتان است که کشورهای اروپایی در 

واکنش به کاهش عرضه روسیه، هدف گذاری کرده اند.
مارک بابیک، اقتصاددان اروپایی بارکلیز می گوید: مصرف گاز اروپا به دو دلیل 
کاهش پیدا کرده اســت: نخست دمای هوای ملایم اوایل پاییز که تقاضای 

مصرف کننــدگان خانگی را به میزان قابل ملاحظه ای کاهــش داد و دوم، 
قیمت های بالا که باعث سرکوبی تقاضا در بخش صنعتی شد. تقاضای خانگی 
کاملا متاثر از دمای هوا بوده بنابراین تصور می کنیم که از این پس، دلیل دومی، 

عامل اصلی تر صرفه جویی خواهد بود.
دمای گرمتر غیرمعمول در اواخر اکتبر و اوایل نوامبر، باعث شد مردم در فضای 
بیرونی کافه ها مثل تابســتان آفتاب بگیرند و خیال دولت های اروپایی که در 

تلاش برای ذخیره سازی گاز طبیعی بودند، تا حدودی راحت شد.
با این حال، از اواسط نوامبر با آغاز برودت هوا، مصرف هم افزایش پیدا کرد و 
تقاضا برای گرمایش، بالاتر رفت. مصرف گاز در آخرین هفته نوامبر در مقایسه با 
میانگین بلندمدت، ۱۸ درصد کاهش پیدا کرد و آمار اولیه اپراتورهای شبکه نشان 
می دهد مصرف در دســامبر اوج گرفته است. علاوه بر تقاضا برای گرمایش، 
میزان  مصرف گاز برای تولید برق هم بالا مانده اســت زیرا شــمار زیادی از 
راکتورهای هسته ای فرانسه به دلیل نیاز به تعمیرات، غیرفعال هستند و سرعت 

پایین باد هم عرضه برق تجدیدپذیر را کاهش داده است.

طبق بررســی آمار اپراتورهای شبکه های اروپایی توسط رویترز، کشورهای 
اروپایی تلاشهایی برای کاهش مصرف برق انجام داده اند و مصرف برق در 

نوامبر، ۹ درصد در مقایسه با میانگین سال ۲۰۱۵ تا ۲۰۲۱ کاهش یافت.
آب و هوای پاییز ملایم غیرمعمول به معنای آن اســت که کشورها مجبور 
نشــدند از ذخایر گاز استفاده کنند و ذخیره کافی برای زمستان سردتر از حد 

معمول نگه داشتند. به عنوان مثال، آلمان که بزرگترین اقتصاد اروپا و قدرت 
صنعتی این منطقه اســت، برداشــت از مخازن گاز را از ۱۷ نوامبر آغاز کرد و 
برداشت از این مخازن از آن زمان، اندک بوده است. آلمان سال گذشته از اول 

نوامبر، برداشت از مخازن گاز را آغاز کرد.
هر چند ســطح بالای ذخایر گاز، به اروپا کمک خواهد کرد زمستان را )به 
شرطی که سرما به مدت طولانی ادامه پیدا نکند( با موجودی گاز کافی برای 
تامین تقاضا، سپری کند اما بحران تامین گاز بعید است تا سال آینده به طور 

کامل حل شود.
به گفته تحلیلگران بانک هلنــدی آی ان جی، این مخاطره وجود دارد که با 
کاهش قیمت گاز، تقاضا بهبود پیدا کرده و ادامه تلاشــهای صرفه جویی را 

دشوار کند.
اگرچه اروپا امسال از واردات گاز طبیعی مایع از آمریکا برای ذخیره سازی، بهره 
برده است اما اگر سال آینده مجبور شود با چین برای تامین انرژی رقابت کند، 

اوضاع برای این منطقه به این راحتی نخواهد بود. 
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